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ΕΠΙΚΗ ΔΙΑΛΕΚΤΟΣ (ΒΑΣΙΚΑ ΣΗΜΕΙΑ) 
Είναι τεχνητή, βασικά ιωνική αιολική  
προφορική 
µέτρο επηρεάζει τις επιλογές 
 
α  µακρό : γίνεται η 
το α µακρό είναι µεταγενέστερο ή διατηρείται από την αιολική επίδραση, 
π.χ. θεά. και µετά από ε, ι, ρ (πάτρης) 
Συχνά τα η πριν από φωνήεν (ο, ω, α) γίνονται βραχέα όχι όµως πάντα. 
βασιλήων αντί για βασιλέων (που δεν ταιριάζει στο µέτρο λόγω τεσσάρων 
βραχέων στη σειρά). Εξ ου και η µετάθεσις της ποσότητας, π.χ. βασιλῆος 
αντί για βασιλέως. 
F  δίγαµµα Δεν το ήξερε η διάλεκτος του Οµήρου (w) αλλά µαρτυρείται 
σε µυκηναϊκά π.χ. ko-wa, κόρFη. πρέπει να το λέµε κάθε φορά. Με αυτό 
αποφεύγεται µια εξόφθαλµη χασµωδία: π.χ. Ἀτρεΐδης τε Fάναξ, τω Fοι 
(δεν βραχύνεται τότε το ω όπως αναµένεται, διότι είναι σαν να ακολουθεί 
σύµφωνο που δεν το βλέπουµε), ή αντίθετα µπορεί να γίνεται µακρό πάλι 
ενώ δεν φαίνεται (π.χ. ὃς Fείδη). Κάποτε όµως δεν υπολογίζεται π.χ. υἱὸν 
ἑκηβόλον (δεν µπαίνει στο Fἑκηβ- ενώ υπάρχει κανονικά). 
 
ΧΑΣΜΩΔΙΑ 
µπορούµε να την αποτρέψουµε µε 
1) έκθλιψη βραχέος φωνήεντος ή -αι, και κάποτε στα µοι/σοι (µ᾽, σ᾽= 
µοι, σοι). Αν πάλι προκύπτει χασµωδία, την αφήνουµε π.χ. ἄλγε᾽ ἔθηκεν 
(1.2) 
2) µε ν εφυλκιστικό µόνον µετά από βραχύ -ε- και -ι- π.χ. σε δοτ. πληθ. -
σι(ν), σε εν. παρατ. και πρκ -ε(ν), σε γ εν. και πληθ. -σι(ν). Στο κε(ν). Στο 
-φι(ν). Στο -θε(ν).  
3) Κράση π.χ. τἄλλα, χἠµεῖς 
4) Μπορεί να υπάρχει χασµωδία αλλά δεν επηρεάζει και παραµένει, λόγ 
νοήµατος ή τοµής 
5) Παραµένει η χασµωδία µετά από -ι και µικρές λέξεις, πρό, ὅ. 
6) Συνίζηση δηλ. διαβάζεται µία συλλαβή τα: -εω και -εων, εοί (π.χ. θεοί) 
7) Διέκτασις αντί για ὁρῶντες, ὁρόωντες. Και το απρφ. -εῖν διαβάζεται -
έειν. 
8) διπλό σύµφωνο στα ὅσος, τόσος, ποσί κ.λπ. 
9) µετρική µάκρυνση σε κάποιες λέξεις, όπως ἀθάνατος, διογενής, οὔρεα, 
µένεα πνείοντες... 
10) αλλαγές σε τύπους όπως πολεµήϊος αντί πολέµιος ἱππιοχαίτης αντί 
ἱππο-. 
 
ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ 
Α ΚΛΙΣΗ 
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Γεν.πληθ. -αων Μουσάων, -έων (βουλέων) 
Δοτ. πληθ. -ῃσι, -ῃς (= αις) 
Γεν. εν. -αο (Ἀτρείδαο) και -εω (Πηληϊάδεω) 
Β ΚΛΙΣΗ 
Γεν. εν. - οιο (Πριάµοιο) 
Δοτ. πληθ. -οισι (ἑτάροισι) 
Γ ΚΛΙΣΗ 
Γεν. εν. (ι) -ιος (πόλιος) και -ηος (πόληος) 
Γεν.Δοτ. Αιτ. εν. (ευ) -ῆος, ῆϊ, -ῆα (Ἀχιλῆος, βασιλῆϊ, ἱερῆα) 
Δοτ. πληθ. -εσσι (ὄρεσσι) 
Γεν. Δοτ. εν./πληθ. σε -φι (ἶφι, ὄρεσφι), µε παραλλαγή π.χ. βίηφι και βίῃ 
 
κλίση ναῦς, νηός/ νεός, νηΐ, νῆα, νῆες/νέες, νηῶν/νεῶν, νηυσί/ 
νήεσσι/νέεσσι, νῆας/ νέας 
πολύς, πολύ και πολλός, πολλή, πολλόν. 
υἱός, υἱέος/υἷος, υἱέϊ/υἱεῖ/υἷϊ, υἱόν/υἱέα/υἷα. υἱέες/υἱεῖς/ υἷες, υἱῶν, 
υἱάσι/υϊοῖσι, υἱέας/υἷας 
Ἄρης, Ἄρηος/Ἄρεος, Ἄρηϊ/Ἄρει, Ἄρῃ, Ἄρηα/Ἄρην, Ἆρες/Ἄρες 
γόνυ: γούνατος και γουνός. γούνατα και γοῦνα.  
δόρυ δόρατος και δούρατι και δουρός, δουρί. 
Ζεύς, Διός, Διιί, Δία και Ζηνός, Ζηνί, Ζῆνα/Ζῆν. 
χερείων, χειρότερος, χερειότερος (και χείρων) 
ἀρείων (και ἀµείνων) 
βασιλεύτερος, βασιλεύτατος 
 
ΠΡΟΣΩΠΙΚΕΣ ΑΝΤΩΝΥΜΙΕΣ 
Α ΠΡΟΣΩΠΟ ἐµεῖο, ἐµέο, µεο, µοι ἐµέθεν  πληθ. ἄµµες, ἡµέων/ἡµείων, 
ἧµιν/ ἄµµι, ἡµέας/ἄµµε 
Β ΠΡΟΣΩΠΟ  σεῖο, σέο, σεο, σέθεν,   Δοτ. τοι   πληθ. ὕµµες, 
ὑµέων/ὑµείων, ὔµµι, ὑµέας/ὔµµε 
Γ ΠΡΟΣΩΠΟ εἷο, ἕο, ἕθεν, ἑθεν Δοτ. οἷ, ἑοῖ, οἱ,  Αιτ ἕ, ἑέ, ἑ, µιν 
πληθ. σφειων/σφεων, σφισι/σφι, σφέας/σφε/σφεας/ σφας 
 
Α ΠΡΟΣΩΠΟ   δυϊκός ονοµ/αιτ.  νώ, νῶϊ       Γεν/δοτ. νῶϊν 
Β ΠΡΟΣΩΠΟ δυϊκός ονοµ/αιτ.   σφώ, σφῶϊ  Γεν/δοτ. σφῶιν 
Γ ΠΡΟΣΩΠΟ δυϊκός ονοµ/αιτ. σφωε  Γεν/δοτ. σφωϊν 
 
ΕΡΩΤΗΜΑΤΙΚΑ 
εν.γεν. τέο, δοτ. τεῳ, πληθ. γεν. τέων, πβ. ὅττεο, ὅττεω... 
ΚΤΗΤΙΚΑ 
1πληθ. ἁµός 
2 εν/ πληθ.  τεός, ὑµός 
3 εν./πληθ.  ἑός, ὅς, σφός 
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Το άρθρο µπαίνει σε θέση δεικτικής αντωνυµίας και συχνά στον πληθ. 
τοί, ταί. 
Επιρρήµατα σε καταλήξεις 
γεν. -θεν από πού;  κλισίηθεν 
δοτ. -θι πού, οἴκοθι 
αιτ. - δε προς τα πού; ἀγορήνδε 
 
ΡΗΜΑΤΑ 
1. ΑΥΞΗΣΗ όχι πάντα ἔµβαλε, ἐνέβαλε. κάλλιπον αντί για κατέλιπον 
2. Καταλήξεις προσώπων: 
2 εν. -θα ἐθέλῃσθα 
1 πληθ. µέσο -µεσθα και -µεθα 
3 πληθ. µέσο πρκ. και υπερσυντ.     -αται -ατο και -νται, -ντο 
3 πληθ. -ν αντί για -σαν  
 
3. Υποτακτική συχνά µε βραχύ φωνήεν ἴοµεν, εἴδοµεν 
Σε σιγµατικούς αόριστους συχνά όπως η οριστική µέλλοντα (χώσεται). 
 
4. Απρφ.  
αιολική κατάληξη -µεναι και ιωνική -ναι (ἔµµεν, ἔµµεναι, εἶναι) 
αιολική κατάληξη -ῆναι και ιωνική -εῖν (φορῆναι) 
θέµα -εµεν(αι) ἀκουέµεν, ἀκουέµεναι 
θεµατικός αόριστος -έειν (φυγέειν) 
 
5. -σκ για επαναλαµβανόµενες πράξεις στο παρελθόν πωλέσκετο 
 
6. εἰµί (οι διαφορετικοί εναλλακτικοί τύποι)  
ενεστώς ἔσσι, εἰµέν, ἔασι 
παρατ. ἦα, ἦεν και ἔην, πληθ. ἔσαν 
µέλλων γ πρόσωπο εν. ἔσ(σ)εται) 
µετοχή ἐών, ἐοῦσα, ἐόν. 
 
ΣΥΝΤΑΞΗ 
1. ὅ ἥ τό όχι απλά άρθρα αλλά µε δεικτική και αναφορική λειτουργία. 
2. Δυικός χρησιµοποιείται όχι όµως πάντα. 
2.1. Ο πληθυντικός συχνά µπαίνει µόνον για λόγους µετρικούς. 
 
ΧΡΗΣΗ ΠΤΩΣΕΩΝ 
1. συχνά η αιτιατική δηλώνει αναφορά π´όδας ὠκύς. και : τι δέ σε 
φρένας ἵκετο πένθος;: εδώ οι 2 αιτιατικές δηλώνουν το όλον και το 
µέρος. 
2. συχνά η αιτιατική χωρίς προθεση για κίνηση και καταγωγή. 
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ΠΡΟΘΕΣΕΙΣ 
Εχουν µεγάλη µορφική ποικιλία, 
ἄν= ἀνά, ἄµ 
ἐς, εἰς, 
εἰν, ἐνί, εἰνί 
κάτ, κατά 
πάρ, παραί 
πρός, ποτί, προτί 
ξύν, σύν 
ὑπαί, ὑπό 
Συχνά µε αναστροφή πριν από την πτώση οπότε και τονιζονται στην 
προηγούµενη συλλαβή, π.χ. ᾧ ἔπι. 
Συχνά σε σχέση µε ρήµα µε τµήση χωριστά, π.χ. ἐπὶ µῦθον ἔτελλε 
 
ΤΟ ΑΝ (=ΚΕΝ) ΔΕΝ ΜΠΑΙΝΕΙ ΤΟΣΟ ΑΥΣΤΗΡΑ ΜΠΟΡΕΙ ΚΑΙ ΝΑ 
ΛΕΙΠΕΙ 
Μέλλων και υποτακτική συχνά εναλλάσσονται χωρίς πρόβληµα. 
 
ΣΥΝΔΕΣΜΟΙ 
ΥΠΟΘΕΤΙΚΟΣ αἰ= εἰ 
ΧΡΟΝΙΚΟΣ: εἷος, εἵως= ἕως,  
ἦµος - όταν 
εὖτε όταν 
ὄφρα ενώ µέχρι 
ΑΙΤΙΟΛΟΓΙΚΟΣ  ὅ,τι ὅ 
ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΟΣ  ἠΰτε (=όπως) 
ΤΕΛΙΚΟΣ ὄφρα 
 
πολύ συχνά η ενεργητική και η µέση εναλλάσσονται χωρίς κάποια 
σηµασιολογική διαφοροποίηση π.χ. ἔφατο, ἔφη και ὀΐω, ὀΐοµαι 
 
 
 
ἄρα, ῥα, ῥ, ἄρ᾽ δηλώνει βεβαιότητα, όπως ναι, τότε, πράγµατι, φυσικά. 
ἀτάρ, αὐτάρ = αλλά, άλλοτε ως αντίθεση άλλοτε ως πρόοδος αὐτὰρ 
ἔπειτα, σπάνια ως απόδοση 
δέ αποδοτικό µετά από µια δευτερεούσα να εισαγάγει την κύρια ως 
απόδοσιν. ίδια λειτουργία έχουν και τα αὐτάρ, ἀλλά, καί 
ἦ πραγµατικά, σχεδόν πάντα σε ευθείς λόγους (και όρκους) και επίσης 
ἤτοι, ἠµἐν...ἠδέ από τη µία και την άλλη, και ἠδέ= καί. 
κεν= ἄν 
µέν όχι µόνον για να δηλώσει αντίθεση µε το επόµενο δέ, αλλά συχνά και 
ως εµφατικό όπως το µήν/µάν 
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µήν/µάν για να τονίσει και µόνο του σχεδόν πάντα σε αρνητικές 
διατυπώσεις και σε προστακτικές αλλιώς κοντά σε ἦ και καί τονίζει. 
οὐδέ/µηδέ συνδετικό και µετά από θετικές προτάσεις 
οὖν  σχεδόν µόνον σε σύνδεση µε το χρονικό ἐπεί και ὡς 
περ τονίζει την προηγούµενη λέξη, ειδικά είναι εναντιωµατικό µε 
µετοχές, κηδοµένη περ, για έµφαση και ως περιοριστικό. 
τε συχνά σε γενικευτικές φράσεις και σε παροµοιώσεις. 
τοι  ως δοτική ηθική για να εφιστήσει την προσοχή του παραλήπτη, κάτι 
σαν «σκέψου, σου λέω». 
τοιγάρ εισάγει την απάντηση σε µια παράκληση 


